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(Continuare din pag. 7: Anders Bengtsson.)

într-o stare excelent`, aproape neatins`, [i nu uzat`
sau deteriorat` - c`ci multe dintre tablourile lui van
de Velde, când sunt sp`late, pierd o parte din
pictur`. Pot s` v` spun c` aceast` pictur` a fost
evaluat` de c`tre unul dintre concuren]ii no[tri, cu
câteva s`pt`mâni mai înainte, la suma 200.000 de
coroane. A[a c` vânz`torul a fost foarte mul]umit
când eu i-am spus: "250.000!". Dar tocmai pictura
veche este destul de greu de apreciat. {i aici este
vorba de mod`. Tocmai acum, picturile olandeze de
la începutul secolului XVII sunt foarte, foarte
scumpe. Exist` un num`r de persoane private cu
mare putere de cump`rare, care cump`r` acest tip
de pictur`, [i ea este expus` la marile târguri de la
Londra, Paris [i Maastricht.

S.C.: Eu, ca vechi bibliotecar cu studii atât din
Suedia cât [i din România, am fost foarte bucuroas`
când o carte, ”Pittoresk resa til Norska Fjellen” a lui
W.M. Carpelan, Stockholm 1823, care fusese
evaluat` la 10.000-15.000 de coroane, s-a vândut cu
120.000 de coroane. Cum a fost posibil acest lucru?
Ce tiraj a avut cartea aceea?

A.B.: Lucrul acesta nu-l [tim. Este vorba despre o
carte din secolul XIX cu vederi norvegiene în
litografii. Ce a fost unic cu ea a fost faptul c` era
complet` [i c` în Norvegia exist` foarte pu]ine
red`ri în imagini din Norvegia atât de timpurii.
Aceasta a f`cut s` existe o puternic` pia]`
norvegian` pentru ea. Când este vorba despre
antichit`]i din diferite ]`ri, ele sunt evaluate foarte
diferit de la ]ar` la ]ar`. În Norvegia, cultura
popular` este apreciat` deosebit de mult. Un dulap
popular norvegian, care pentru o persoan` obi[nuit`
pare a ar`ta ca ceva de toate zilele [i cost` în
Suedia, poate, 20.000 de coroane, poate costa o
jum`tate de milion în Norvegia. Lucrul acesta
depinde pu]in [i de faptul c` ei au destul de pu]ine
antichit`]i, deoarece în Norvegia nu a existat o
cultur` a claselor înalte la fel ca cea din Suedia sau
din Danemarca. Aceasta face ca antichit`]ile pe
care le au s` le aprecieze foarte mult.

S.C.: Dar [i cele patru candelabre care au ajuns la
800.000, de[i erau doar din bronz aurit!

A.B.: O mare importan]` a avut aici provenien]a
candelabrelor. Pe de o parte, erau de foarte bun`
calite, cea mai bun` calitate parizian`, [i în plus
erau patru buc`]i; pe de alt` parte, ele proveneau
din colec]ia de la conacul din Frötuna, care are o
veche provenien]` nobiliar` suedez`, prin familia
De Geer, [i din colec]iile regale, prin familia
Bernadotte. A[a c`, de fapt, a avut loc o mic` lupt`
între un membru al familiei [i o alt` persoan`.

S.C.: A]i avut, pe urm`, o pereche de jardiniere din
porfir care au ajuns la o sum` enorm`.

A.B.: 250.000. Acolo am pus valoarea de 100.000 la
120.000. Mul]i au considerat c` evaluarea a fost
prea ridicat`. Dar s-au vândut cuiva din New York.
Materialul în cazul acesta era porfir, care este
foarte apreciat. Este vorba despre o piatr` foarte
greu de prelucrat. Urnele acelea sunt din empire [i a
durat mai mul]i ani ca s` fie executate. Porfirul este
apreciat foarte mult interna]ional, cel care este
polizat str`lucitor.

S.C.: Pe urm`, a]i avut un obiect care este de mare
interes pentru poporul român. Po]i s` poveste[ti ceva
despre el?

A.B.: Este vorba despre o "carte de oaspe]i" pe care
am primit-o de la un client din Göteborg [i ]i-am
povestirea despre felul în care a ajuns ea în
proprietatea aceastei familii. Albumul are [i o istorie
interesant`, prin aceea c` a fost un cadou din partea
poporului român pentru perechea sa regal` cu
ocazia zilei c`s`toriei lor de argint. Iar fiecare
imagine de pe copert` are istoria sa, care justific`
pentru ce a fost reprezentat`. S-a manifestat un
interes prealabil pentru aceast obiect [i a fost pl`cut

faptul c` pân` la urm` ea a fost cump`rat` de statul
român, c` ea s-a reîntors la poporul român.

S.C.: Ce mai po]i povesti despre licita]iile voastre?

A.B.: Noi am început la scar` destul de mic` acum
cinci ani [i jum`tate, când am cump`rat
întreprinderea aceasta ca rest al falimentului. Am
mers la început împotriva vântului, deoarece fo[tii
proprietari creaser` acestei întreprinderi o reputa]ie
foarte proast`. În cinci ani, noi, în principiu, am
m`rit cifra de afaceri de zece ori: la prima noastr`
"licita]ie de calitate" din 1996 am avut o cifr` de
afaceri de 2,3 milioane, iar acum am vândut pentru
aproape 25 de milioane la ultima licita]ie. Am
devenit tot mai mult o cas` de licita]ii care acoper`
întreaga ]ar`, c`ci noi recolt`m obiecte din întreaga
]ar` [i avem reprezentan]i în Göteborg [i în
provincia Sörmland. Noi facem c`l`torii prin toat`
]ara pentru a face evalu`ri [i a aduna obiecte pentru
licita]iile de calitate.

S.C.: Colabora]i cu ceilal]i - cu Bukowski, cu
Crafoord, cu Administra]ia de Licita]ii?

Vas de argint executat la atelierele C. G. Hallberg,
Stockholm, 1914, semnat Jean Jeansson; cu câteva

mici deform`ri; în`l]imea: 32,5 cm. A fost evaluat la
12.000 SEK [i s-a vândut la 48.000 SEK.

Foto: © Uppsala Auktionskammare.

A.B.: Nu, ci suntem concuren]i. În acela[i timp,
bran[a licita]iilor este o bran[e mic`, în care to]i se
cunosc între ei [i în care to]i, la un moment dat, au
lucrat împreun` la vreun loc de munc`. A[a c`
exist` o form` de colegialitate, astfel încât eu pot
telefona unui coleg ca s`-l întreb despre ceva de
care eu poate c` nu sunt a[a de sigur, sau pot s` ar`t
un obiect unui coleg de la concurent [i s`-l întreb:
"Crezi c` obiectul acesta este autentic, sau nu?", [i
a[a mai departe. Între casele de licita]ii se face un
schimb de cuno[tin]e. În plus, exist` o organiza]ie de
ramur`, care const` din casele de licita]ii de calitate
mai mari, în afar` de Bukowskis - Bukowskis nu
face parte din ea, dar Administra]ia de Licita]ii din
Stockholm, Falkkloos, Crafoord [i noi suntem
membri. Aici discut`m diferite probleme care
privesc bran[a noastr`, printre care [i probleme
etice.

S.C.: Mul]i vin de la Bukowskis. Este Bukowskis un
fel de pepinier` pentru cei care mai apoi întemeiaz`
noi case de licita]ii?

A.B.: Bukowskis a fost marea cas` de licita]ii de
calitate din Suedia din anii 1870 încoace. Pe la
sfâr[itul anilor '80 ea a fost un fel de pepinier`
pentru mul]i. La noi, eu însumi, Knut Knutsson [i
chiar [i Charlotte Widenfelt am lucrat la Bukowskis
mai înainte. Dac` ne uit`m la actuala Crafoord din
Stockholm, ea a fost întemeiat` de Johan Nordén,
care mai înainte fusese director executiv la
Bukowskis. Actualul director executiv de la
Bukowskis, Carl-Gustav Petersén, a condus
Licita]iile Bejer prin anii '80, dup` ce fusese mai
înainte director executiv la Bukowskis. A[a c` mul]i
circul`. La fel este dac` ne uit`m la Niklas Forsman,
care este director executiv la Adsministra]ia de

Licita]ii din Stockholm, vedem c` el a fost mai întâi
atât la Bejers, cât [i la Bukowskis. A[a c` este vorba
despre o lume destul de mic`, în care drumurile
multora s-au încruci[at cel pu]in o dat`.

S.C.: Tu e[ti în acela[i timp cet`]ean [i ai p`relile
tale privind societatea, cum este ea cl`dit`. Ce
p`rere ai despre situa]ia de azi în ceea ce prive[te
comer]ul [i "bun`starea" despre care se vorbe[te
atât de mult în Suedia?

A.B.: În ceea ce prive[te comer]ul [i deschiderea
între ]`ri, consider c` este un lucru pozitiv faptul c`,
dac` ne uit`m la Europa de azi, tot mai multe ]`ri
ader` la proiectul care este UE. Consider c` toate
schimburile dintre ]`ri care au loc pe baze pa[nice
constituie un lucru pozitiv. În ceea ce prive[te
"bun`starea" suedez`, sunt multe lucruri de spus
despre ea. Eu am fost mai înainte activ politic în
cadrul Partidului Moderat, dar am terminat cu
aceasta de aproape cincisprezece ani. Acum sunt
f`r` de partid, dar într-o perioad` am fost activ cu
norm` întreag` în politic`. Desigur c` este ceva
pozitiv în a avea "bun`stare" în ]ar`, dar pot exista
diferite puncte de vedere în leg`tur` cu felul în care
s` se împart` aceast` "bun`stare".

S.C.: Cu câ]iva ani în urm` am f`cut un interviu cu
pre[edintele Uniunii Patronilor din Suedia (SAF) [i el
era de p`rere c` în Suedia a fost bine pentru marile
întreprinderi, dar c` pentru întreprinderile mici a
fost foarte greu, c` erau impozate dublu, [i c` aveau
mari probleme. Cum consideri afirma]iile lui?

A.B.: Pot considera c` sunt de acord cu aceea c`,
atunci când este vorba despre întreprinderi mici, ca
proprietar este greu s` ai vreun folos dac` îi merge
bine întreprinderii. Chiar dac` am opt salaria]i [i
contribui la "bun`stare" prin a pl`ti impozite, taxe
patronale [i TVA, eu personal [i companionul meu,
ca proprietari, nu putem, în principiu, s` scoatem
nici un ban din întreprindere, deoarece atunci merge
aproape totul la impozite. Singurul fel în care po]i
câ[tiga bani din activitatea întreprinderii, este s` o
vinzi, pentru c` atunci impozarea este mai mic`.
Este p`cat c` întreprinderile particulare nu se
încurajeaz` mai mult.

S.C.: Pentru un str`in care vine aici, pare ciudat
faptul c` toat` lumea se tutuie[te. Ce p`rere ai
despre aceasta? Este normal s` spui "tu" oricui?

A.B.: Pot spune c`, în ramura noastr` de activitate,
noi ne adres`m clientului adesea cu "voi", p`n` când
clientul schimb` [i spune "tu". Aceasta, nu pentru c`
am fi negativi la forma cu "tu", ci este vorba despre
o anumit` form` de respect pentru un om mai în
vârst`, sau fa]` de, pur [i simplu, un client.

S.C.: Ce [tii despre România?

A.B.: Nu mult, trebuie s` recunosc. Ceea ce-mi
amintesc cu t`rie este când a c`zut vechiul regim.
Eram pe atunci [ef la Bukowskis în Malmö [i aveam
ca ajutor la cur`]enie în întreprindere o femeie care
era românc`. Ea nu avea telefon acas`, a[a c` i s-a
permis s` foloseasc` telefonul de la birou ca s` aibe
contact cu rudele. A fost o perioad` haotic`, iar
ceea ce s-a ar`tat la televiziune era doar fragmente
selectate din ceea ce s-a întâmplat. Pentru cei mai
mul]i suedezi, România este în continuare cuplat` cu
vechiul regim, adic` nu se [tie poate ce s-a întâmplat
în ultimii zece ani.

S.C.: Dar fostul Rege al României este rud` cu
Regele suedez, a[a c` poporul suedez ar trebui s`
[tie ceva mai mult. Ce p`rere ai despre monarhie în
Suedia?

A.B.: Eu sunt republican, dar în acela[i timp
consider c` merge bine cu situa]ia pe care o avem
azi în Suedia.

S.C.: E[ti franc-mason?

A.B.: Nu.                        �

(Traducerea din suedez`: Octavian Ciupitu.)


